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گــروه اقتصــادی -رئیــس 
کنفدراسیون صادرات ایران گفت: منابع 
آزاد شــده از کره جنوبــی برای خرید 
دارو و کالاهای اساســی هزینه خواهد 
شد.محمد لاهوتی در مورد آزادسازی 
۶ میلیارد دلار بلوکه شــده ایران در کره 
جنوبی اظهار داشت: با توجه به تعریفی 
که در حوزه مصرفی منابع بلوکه شــده 
در کره جنوبی صورت گرفته است فکر 
نمی کنم در حوزه های مختلف اثرگذار و 
نسبت به افزایش صادرات کمک کننده 
باشــد. عدد بزرگی هم نیست.رئیس 
کنفدراسیون صادرات ایران افزود: این 
منابع برای واردات کالاهای اساســی 

و دارو هزینــه خواهد شــد اما از یک 
زاویــه به تأمین ارز کمک خواهد کرد. 
در واقــع وقتی این منابع برای کالاهای 
اساسی هزینه شود تأمین ارز واحدهای 
تولیدی راحت تر انجام می شود. ارز ۲۸ 
و ۵۰۰ تومانــی مربوط به دولت بوده و 
در حوزه کالاهای اساسی هزینه می شود 
و به نوعی ارز ترجیحی برای جلوگیری 
از افزایش نرخ کالاهای اساسی است. 
نرخ ارز در ســامانه نیما ۴۰ تا ۴۱ هزار 
تومان در بخش اســکناس و در حواله 
زیر ۴۰ هزار تومان اســت در حالی که 
این نــرخ در بازار آزاد ۲۵ درصد بالاتر 
است؛ بنابراین تقاضا در بخش واردات 

به صورت کاذب بالا می رود و در بخش 
صادرات مخصوصاً صادراتی که امکان 
فــروش ارز با این نرخ را ندارند کاهش 
می یابد که نمونه اش صادرات خشکبار 
اســت که در ۴ ماهه امسال ۷۰ درصد 
کاهش یافته است.در واقع این وصعیت 
بــه رونق کاذب واردات و ســرکوب 
صادرات منجر می شود.اگر کالاهایی که 
با نرخ نیمایی در بخش تولید اســتفاده 
می شــود به دست مصرف کننده نهایی 
می رســید این موضوع قابل دفاع بود 
کــه به هر حال برای جلوگیری از تورم 
این سوبســید را صــادرات به واردات 
می پردازد اما واقعیت این اســت که در 

سطح شهر نرخ کمتر کالایی بر اساس 
نرخ نیما است. اینجا است که خسارت 
به منابع ارزی وارد می شــود زیرا ارز را 
با نرخ ارزان تر بــه واردکننده می دهیم 
اما کالا با نرخ بالاتر به دســت مصرف 
کننده می رســد. نکته دیگر اینکه این 
ارز از صادرکننده ای گرفته می شود که 
قرار بــود از آن حمایت کنیم. به دولت 
پیشــنهاد می دهیم کــه ارز حاصل از 
صادرات کالاهایی که از مواد اولیه ارزان 

اســتفاده نمی کنند، به واردات خودرو 
اختصاص یابد؛ این در حالی اســت که 
باید از نظر تشکل ها و اتاق بازرگانی در 
حوزه روش های بازگشت ارز صادراتی 
نظرخواهی شود تا مشکلی بروز نکند.

امروز عصادرکنندگان در حال دریافت 
مالیات بر ارزش افزوده مســترد شده 
برای صادرات سال ۱۴۰۰ خود هستند. 
به هر حال علیرغم بخشنامه های مکرر 
و تاکید دولت و ســازمان امور مالیاتی 

مبنــی بر ضرورت بازگشــت مالیات 
بــر ارزش افزوده صــادرات حداکثر 
ظرف مدت یکماه هنوز هم بســیاری 
از صادرکنندگان به این منابع پرداختی 
خود دسترسی ندارند و همین امر مشکل 
کمبود نقدینگی بخش تولید صادراتی 
را دوچندان می کند.دولت سیزدهم در 
حوزه دیپلماسی خارجی به خصوص 
با همسایه ها موفق عمل کرده است که 
نمونه آن روابط با عربستان است این در 

حالی است که عربستان نفوذ بالایی در 
میان کشــورهای عربی دارد و این نفوذ 
می تواند در توسعه روابط ایران با سایر 
کشــورهای عربی مؤثر باشد. اثر مثبت 
دیپلماســی رئیس جمهــور و دولت 
سیزدهم در کشورهای آفریقایی حداقل 
یکسال آینده مشــخص می شود و در 
رابطه با ســوریه نیز باید به فکر سرمایه 
گذاری مشــترک باشیم و در عین حال 
با کشــورهای حوزه خلیج فارس نیز، 

می توان تجارت ترجیحی را گسترش 
داد؛ هــر چند اکنون ســبد صادراتی و 
وارداتی ایران با ۵ کشــور مشخص در 

طرفین پیش می رود.

لاهوتی مطرح کرد؛

تخصیص منابع ارزی آزاد شده از کره جنوبی به دارو و کالاهای اساسی

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- عباس علی 
آبادی در حاشیه بازدید و افتتاح پروژه 
های صنعتی استان سمنان و همچنین 
عملیات اجرای فاز دوم نیروگاه سیکل 
ترکیبی ســمنان؛ در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: رشــد صنعتی کشور به 
نحوی اســت که نیازمند این هســتیم 

صنایع به تامین برق کمک کنند.
وی بــا بیــان اینکه طی ۲ ســال 
گذشــته صنایع تشویق شــدند که در 
حوزه صنعت برق سرمایه گذاری کنند، 
گفــت: با قاطعیت عرض می کنم در ۲ 
سال گذشته باتوجه به مسئولیت امروز 
و قبل با کمک صنایع توســعه خوبی را 
در بخش برق داشته ایم. وزیر صمت با 
بیان اینکه ۴واحد نیروگاه گازی کلنگ 
زنی شــده و تبدیل به ســیکل ترکیبی 
خواهد شــد، گفــت: مهمترین اتفاق 
اینکه نیروگاههایی که امروز کلنگ زنی 
شدند؛ بدون مصرف سوخت می توانند 
نیاز صنایع را تامین کنند. وی با بیان اینکه 
منابع مالی احداث این واحدها توســط 
صنایــع و اجرای آن را هم گروه مپنا به 
عهده خواهد داشت، خاطرنشان کرد: 
صنایع می توانند اطمینان داشته باشند 

در یک  برنامه جامع تامین برق شوند.
وی تصریح کرد: بزودی نیروگاه 
فــولاد مبارکه به ظرفیت ۳۰۰ مگاوات 
و بلافاصله نیــروگاه المهدی را آماده 
بهره برداری کردیــم، مهمترین اتفاق 
اینکه تمامی تجهیزات ایرانی  و توسط 
صنایع خود ایران ســاخته شده است.
علی آبادی با اشــاره به ناترازی برق در 
کشــور گفت: این ناترازی برای کشور 
هزینه دارد، که البته این وضعیت مربوط 
به پیک تابســتان اســت، ضمن اینکه 
رشد صنعتی هم اتفاق افتاده و تقاضای 
بیشتری وجود دارد.بنابراین برای تامین 
ایــن تقاضا باید اقدام کــرد. وی ادامه 
داد: امســال چند واحد جدید صنعتی 
اضافه کردیم، عــلاوه بر آن واحدهای 
صنعتی در شهرکها نیز اجرایی شده اند 
بنابرایــن ۲ واحد ۱۸۵ مگاواتی جدید 
اضافه کردیم، یک واحد ۳۰۰ مگاواتی 
جدید در فولاد مبارکه اضافه می شود، 
همچنین ۲ واحد ۱۸۵ مگاواتی المهدی 
را در دستور کار داریم و در مجموع این 
برنامــه ریزی تا ۱۰ هزار مگاوات ادامه 
دارد که نهایتا بــه تامین برق پایدار در 
صنایع خواهیم رســید. وزیر صمت با 
اشــاره به میزان سرمایه گذاری در این 

بخش گفــت: برای هر ۱۰۰۰ مگاوات 
حدود ۵۰۰ میلیون یورو سرمایه گذاری 
می شــود و مجموعا بــرای ۱۰ هزار 
مگاوات ۵ میلیارد یورو سرمایه گذاری 
خواهد شــد که تماما توســط صنعت 
تامین خواهد شــد. وی درباره واردات 
خــودرو  گفت: صــادرات و واردات 
خودرو دو  اهرم برای توازن تولید هستند 
که این سیاست در این دوره برای تنظیم 
بازار اتفاق خواهد افتاد. تنها نگرانی ما 
تامین ارز مورد نیاز برای واردات است، 
در بخش تولید بیشتر ارز مورد نیاز ریالی 
است ولی امیدواریم با توسعه مبتنی بر 
صادرات بتوانیم موضوع ارز را حل و نیاز 
کشور را تامین کنیم. علی آبادی درباره 
برنامه وزارت صمت برای تولید خودرو 
بــا راندمان بالا و کاهش مصرف بنزین 
گفت: بزرگ تریــن برنامه ما در بخش 
خودرو همین موضوع کاهش مصرف 
ســوخت است که اوج آن خودروهای 
برقی است که اساسا سوخت مصرف 
نمی کنند و انرژی مورد نیازشان را می 
توانیم از نیروگاه خورشیدی، بادی و یا 
نیروگاههــای حرارتی با راندمان بالا و 
سیکل ترکیبی تامین کنیم. وی ادامه داد: 
در خصوص بهبود راندمان خودروهای 
بنزینی برنامه اساسی داریم، اتفاقی که 
در خودروهــای جدید افتاده نیز همین 
را نشــان می دهد یعنی ما به سمت این 
می رویم که مطابق استانداردهای روز 
دنیا تولید داشته باشیم. وزیر صمت بیان 
داشت:  اتومبیل های سایز اقتصادی می 
توانند مصرف بنزین را تا ۴ لیتر کاهش 
دهند، اما مصرف اتومبیل های بزرگ تر 
فرق می کند.در هر حال مهم  این است 
که متناسب با نیاز و تقاضا استانداردها 
را رعایــت کنیــم. وی درباره مصرف 
آب صنایع نیز گفت: در اســتان هایی 
مثل ســمنان باید بهره وری را بالا ببریم 
یکی از کارهایی که صنایع آماده هستند 
انجام دهند؛ مشارکت در افزایش بهره 
وری در مصرف آب کشاورزی است و 
این آب صرفه جویی شده را به صنایع 
اختصاص دهیم،ضمن اینکه باتوجه به 
اینکه استان صنعتی است سهم بیشتری 

از آب را به صنایع اختصاص دهیم.
قانــون واردات خودروهای 
کارکرده در هماورد ارز و عرضه 
اما در ســالیان گذشــته به جهت 
کمبود تولیــد و درعین حــال تبدیل 
خودرو به یک کالای ســرمایه ای، بازار 
خودرو با شــرایط عجیبی روبرو شد، 
به طوری که سیاســت گذاری اشــتباه 

موجب شــد، مصرف کننــده واقعی 
قــادر به خرید خودرو به قیمت واقعی 
نباشــد و دلالان با احتکار، روند قیمت 
خودرو را به صــورت غیرقابل باوری، 
صعــودی کننــد. اما به جهــت تهیه 
خودرو توســط مصرف کننده واقعی، 
دولت تولیدکنندگان را ملزم ســاخت 
تا به صورت قرعه کشــی، خودرو را به 
مردم تحویل دهند، امری که در نهایت 

نیز کارساز نبود، چرا که چند میلیون نفر 
به جهت خرید خودرو در سامانه های 
معرفی شده، ثبت نام می کردند؛ اما تعداد 
هر عرضه حتی به پنجاه هزار خودرو هم 
نمی رســید. البته برخی از دولت مردان 

در کنار مدیران خودروســازی کشور، 
اکثریت ثبت نام کنندگان را سودجویانی 
معرفی کرده بودند که به جهت تفاوت 
عجیب قیمت بازار و کارخانه به دنبال 
خرید خودرو هســتند. در ادامه، دولت 
با عرضه خودرو در سامانه یکپارچه و 
بلوکه کردن بخشــی از وجه پرداختی، 
سعی کرد تا خریدار واقعی را شناسایی 
نمایــد، نکته جالب توجــه این بود که 

بازهم شــاهد ثبت نام میلیونی مردم در 
طرح های ســامانه یکپارچه بودیم؛ از 
همین رو می توان نتیجه گرفت که بخش 
اعظمی از ثبت نام کنندگان مصرف کننده 
واقعــی بوده که به دلیل نرخ عجیب در 

بازار خودرو قادر به خرید این محصول 
نیستند. البته دولت، افراد دارای خودرو 
فرســوده و ضرورت سیاست  گذاری 
در این حــوزه را فراموش کرده بودند، 
مسئله ای که در نهایت به افزایش آلودگی 
هوا نیز منجر شده است. درهرصورت 
مسائل مختلف حوزه خودرو سبب شد 
که ســرانجام بحث واردات خودرو که 
از مدت هــا قبل مطرح بود به تصویب 

دولت و مجلس برســد.خبر تصویب 
طــرح واردات خــودرو اندک تأثیری 
بــر قیمت های بازار نهاد؛ اما در ســال 
جاری به واسطه افزایش قیمت خودرو 
توســط واحدهای تولید در نهایت بار 

دیگر شــاهد افزایش قیمت ها بودیم؛ 
البته شــیب افزایش قیمت خودرو از 
اردیبهشت متوقف شــد و تا به امروز 

شاهد کاهش قیمت در بازار بوده ایم.
علاوه بر ایــن، از زمان تصویب 
طــرح واردات خودرو تا به امروز تنها 
تعدادی معدودی خودرو وارد کشــور 
شــده و هنوز نیز مشخص نیست این 
خودروها توسط چه افرادی خریداری 
شده اســت. روند کند واردات خودرو 
در نهایــت مجلس را مجــاب کرد تا 
طــرح واردات خودروهــای کارکرده 
را تصویب کنــد؛ در روزهای اخیر نیز 
رئیس مجلس این مصوبه قانونی را به 

رئیس جمهور ارجاع داده است.
آیا طرح واردات خودروهای 
کارکــرده، کارایی لازم را خواهد 

داشت؟
نکته اولی که باید به آن اشاره کرد 
به نیاز خودرویی کشور مربوط می شود؛ 
در واقع ازآنجایی که تولید داخلی با نیاز 
بازار همخوانی ندارد؛ لذا با اهرم واردات 
باید تقاضای بازار را مهار کرد، بنابراین در 
نگاه اول واردات خودرو تصمیم منطقی 
و درستی به نظر می  رسد. مسئله بعدی 
به تغییر نگاه شرکت های خودروسازی 
مربوط می شود. در واقع، واردات سبب 
خواهد شــد که مردم به سمت وسوی 
خودروهای باکیفیت خارجی حرکت 
کننــد، موضوعی که حداقل تا به امروز 
در صنعت خودروســازی ما به جهت 
عدم رقابتی بودن بازار، مشــاهده نشده 
است. نکته دیگری که باید به آن اشاره 
کرد موضوع تعداد خودروهای وارداتی 
به کشور است، در حال حاضر تقاضای 
بازار، بــا واردات حتی ده هزار خودرو 
نیز فروکش نمی کند و باید صدها هزار 
خودرو وارد کشور شود تا شاهد برابری 
قیمت بازار و کارخانه شــویم. بنابراین 
اگر قراراســت واردات صورت گیرد 
عملًا باید میــزان واردات به اندازه ای 

باشد که بتواند قیمت ها را بشکند.
واردات خودرو با کدام ارز؟

این حجــم از واردات حداقل در 
شــرایط فعلی که کشــور با مشکلات 
ارزی مواجه اســت غیرممکن بوده و 
مطرح کردن مسائلی نظیر کاهش شدید 
قیمت خودروهای خارجی موجود در 
کشور، بیشتر نمایش تبلیغاتی برخی از 

نمایندگان مجلس است.
از ســوی دیگــر بررســی روند 
واردات خودرو در ۱۰ سال اخیر نشان 
می دهد کــه در بهترین حالت ممکن، 

تنها ۱۰۰ هزار خودرو وارد کشور شده 
است و با این تعداد خودرو نیز نمی توان 
تقاضای بازار را به طور کامل پوشش داد. 
در حال حاضر مهم ترین مسئله در زمینه 
واردات خودرو، ارز موردنیاز واردات 
اســت؛ چرا که در شــرایط فعلی حتی 
دولت قادر به تأمین دقیق نیازهای اساسی 
کشور نیست و هنوز ماجرای پول های 
بلوکه شده ایران در کره جنوبی، عراق، 
چین و… نیز به سرانجام نرسیده است.
از طرفــی دولت باتوجه به محدودیت 
منابــع ارزی، توانایی تأمین ارز لازم را 
نداشته و هرگونه تأکید عجیب منجر به 
افزایش نرخ ارز در بازار آزاد خواهد شد 
که به تبع آن قیمت بســیاری از کالاها از 
جمله خود خودرو نیز افزایش خواهد 
یافت. درواقع دولت باید میان سیاست 
کاهش تورم، ثبات در نرخ ارز و واردات 
خودرو یک اولویت را انتخاب کند. البته 
این موضوع نباید به معنی فراموش کردن 
بازار خودرو تلقی شود و درصورتی که 
دولت طرح مالیات بر عایدی سرمایه را 
به شــکل دقیق اجرا، و با دلال محوری 
حوزه خودرو مقابلــه نماید، می تواند 
با واردات تعــداد اندکی خودرو، بازار 
خودرویی کشور را به تعادل برساند. در 
ادامه، دولت باید با تغییر شرایط ارزی و 
سیاست گذاری صحیح، زمینه واردات 
خــودرو را به همــراه تکنولوژی های 
به روز، فراهم ســازد تا انحصار موجود 

در بازار از بین برود.
واردات  ارز  تأمیــن  چــرا 
خودرو از ســوی مردم اشتباه 

است؟
همچنین از سوی برخی نمایندگان 
مجلس و کارشناسان، نظریه جالبی در 
خصــوص تأمین ارز موردنیاز واردات 
خودرو از طریق ارزهای خانگی وجود 
دارد. در واقــع، مطابــق بــا اظهارنظر 
یکی از نمایندگان مجلس، ۶۰ میلیارد 
دلار ارز در اختیــار مردم قــرار دارد و 
بــا بهره گیری از ایــن ارز می توان نیاز 
خودرویی کشــور را مرتفع ســاخت. 
در خصوص این اظهارنظر عجیب در 
ابتدا باید گفت در نگاه اول این مســئله 
منطقی و قابل قبول اســت؛ اما آیا واقعاً 
مردم کشــور قادر به تأمین ارز واردات 
هســتند؟ به عبارت دیگر باید بگوییم؛ 
بــازار آزاد ارز، بــرای عــده ای بازار 
سرمایه گذاری اســت و چرا این افراد 
باید ســرمایه خود را وارد بازار خودرو 
نماینــد. حتی با فرض انجام این رویه، 
در عمــل قیمت خــودرو کاهش پیدا 

نمی کنــد؛ چرا کــه دلال ارزی به دلال 
خودرویی تبدیل خواهد شد؛ بنابراین 
سیاست کاهش نرخ قیمت خودرو نیز 
در معرض خطــر قرار می گیرد و بازار 
خودرو کشور را آشفته تر خواهد کرد.از 
سوی دیگر فشارآوردن به بازار آزاد ارز، 
منجر به افزایش نرخ غیررسمی ارز و در 
نهایت افزایش هزینه های تولید و قیمت 
تمام شده محصولات خواهد شد.مسئله 
دیگری که باید به آن اشاره کرد، این است 
که چرا اساساً مردم چنین حجم عظیمی 
از ارز را در اختیــار دارند و چرا دولت 
و مجلــس برنامه ای برای ورود این ارز 
به چرخه تولید کشور ندارند. از طرفی 
باوجوداینکه مطابق با قوانین رســمی 
کشــور، هرگونه خریدوفروش ارز در 
بازار آزاد جرم محسوب می شود، چرا 
نماینده مجلس با سخت گیری در این 
حوزه مانع از تاراج منابع ارزی کشــور 

نمی شود.
واردات بــدون انتقــال ارز 

دریچه ای برای مفاسد اقتصادی
البتــه برخــی معتقدند کــه ارز 
موردنیــاز بــرای واردات خــودرو را 
می توان از طریق واردات بدون انتقال ارز 
یا ارز خارج نشینان تأمین کرد، مسئله ای 
که حتــی در دولت های قبلی نیز برای 
واردات کالاهای دیگر مطرح شده بود؛ 
اما با انتقاد مسئولان بانک مرکزی وقت 
مواجــه شــد.به عبارت دیگر، واردات 
بدون انتقال ارز به سبب نامشخص بودن 
منشأ تأمین ارز، به مأمنی برای پول شویی 
و اقدامات مجرمانه تبدیل می شــود که 
این امر با بند ۱۹ سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی یعنی شفاف ســازی اقتصاد 
کشور در تضاد اســت. از سوی دیگر 
در نهایت همین واردات نیز اندک اندک 

به نظام ارزی کشور فشار وارد می کند.
در پایــان باید گفــت اگر دولت 
و مجلس به بنــد ۱۱ اقتصاد مقاومتی 
به منظور انتقال فناوری های پیشــرفته 
به خصــوص در مناطــق آزاد تجاری، 
توجه کنند، می تــوان در آینده نزدیک 
فــارغ از افزایش تولیــد در حوزه های 
مختلف، انتظار رشد کیفیت محصولات 
داخلی را نیز داشت، اما در حال حاضر 
تنها توجه مسئولان به موضوع واردات 
خودرو خلاصه می شــود؛ متأســفانه 
چرخــه باطل فراموشــی موضوعات 
مهم در کشــور به سرعت حرکت کرده 
و مســئولان به منظور حل بخشــی از 
مشــکلات کشور، ســایر حوزه های 
اقتصاد را تحت تأثیر منفی قرار می دهند.

وزیر صمت  :

تنها نگرانی برای واردات 
خودرو تامین ارز است

علی آبادی درباره برنامه وزارت صمت برای تولید خودرو با راندمان بالا و کاهش مصرف سوخت گفت: 
بزرگ ترین برنامه ما در بخش خودرو همین موضوع کاهش مصرف سوخت است که اوج آن خودروهای برقی است 
که اساسا سوخت مصرف نمی کنند و انرژی مورد نیازشان را می توانیم از نیروگاه خورشیدی و بادی و یا نیروگاههای 

حرارتی با راندمان بالا و سیکل ترکیبی تامین کنیم.

گروه اقتصادی - چند ســالی 
است که تولید و عرضه پوشاک داخلی 
منقش به برندهای خارجی در صنعت 
پوشــاک ایران رونق گرفته و وزارت 
صمت نیز طی سالهای گذشته صرفا 
وعده برخورد و نظارت در این حوزه 

را داده است.
»برندمداری خارجی« چالشــی 
است که در ایران بنا به دلایلی همچون 
نامرغــوب بودن کیفیــت بعضی از 
کالاهای ســاخت داخل، پایین بودن 
تکنولوژی ساخت نســبت به موارد 
مشــابه خارجی، عدم فرهنگ سازی، 
عدم تبلیغات مناســب، ناهماهنگی 
قیمــت و قدرت خریــد مردم و … 
اپیدمی شده اســت؛ به شکلی که در 
ســطح جامعه اینگونه القا شــده که 

جنــس ایرانی بی کیفیــت و جنس 
خارجی با کیفیت است. مردم از بازار 
کالاهای برقی و لوازم خانگی تا بازار 
محصــولات خوراکی و پوشــاک به 
دنبال تولیدات خارجی می گردند.این 
فرهنگ خارجی پسندی به قدری در 
فرهنگ جامعه ایرانی رسوخ کرده که 
تولیدکنندگان ایرانی طبق یک رســم 
قدیمی کالاهای تولیدی خود را با برند 
خارجی می فروشــند. طبق اظهارات 
متولیان حوزه پوشاک عمده کالاهای 
خارجــی در بــازار، در واقــع کالای 
ایرانی هســتند که برند خارجی دارند 
و تولیدکننده ســعی دارد از این طریق 
محصولات خود را در تعداد و قیمت 

مناسب به فروش برساند.
آنطــور کــه وزارت صمت نیز 
می گوید ســال ۹۶ مجوزی به بعضی 
از مجموعه ها برای واردات پوشــاک 
اعطا شــد و در ســال های بعد که به 
دلیل محدودیت هــای ارزی به طور 
کل جلوی واردات گرفته شــد و هیچ 
مجوزی اعطا نشــد. نکته جالب آنکه 
بر اســاس ادعای شرکت ها برندهایی 
کــه از قبل مجوز گرفته بودند در حال 
حاضر تولیــد داخل انجام می دهند و 
کالاهای آنها وارداتی نیست. در واقع 
این واحدها به اسم برند خارجی کالا 

می فروشند.
مارک های برچسبی

همانطور که اشــاره شد در کنار 
پوشاک قاچاق، اغلب پوشاک خارجی 
در بازار یــا محصول ایرانی منقش به 
برنــد خارجی و یــا محصول تقلبی 
خارجی هستند.گشــت و گذاری در 
بازار نیز صحت و ســقم این ماجرا را 
نشان می دهد؛ بررسی ها حکایت از آن 
دارد که سالهاســت مارک و برچسب 
برندهای خارجی به وفور در بازارهای 
مختلــف وجود دارد و در دســترس 
اســت. تولیدکنندگان به راحتی این 
برچسب ها را می خرند و روی کالای 
تولید شده در کارگاه خود می چسبانند 
و بــه نام برند خارجــی با قیمت های 

غیرواقعی عرضه می کنند.

در ایــن بخش از بــازار، لیبل و 
مارک برندهای گوناگون در قالب های 
مختلف مانند چرمی، فلزی، پارچه ای 
و… وجود دارد و با توجه به اینکه در 
کشور ما ۷۰ درصد کالاهای پوشاک در 
کارگاه های زیرپله ای و به صورت بی 
هویت تولید می شوند، بنابراین اغلب 
مارک فروشــان از قبل سفارش گرفته 
و مــارک مد نظــر تولیدکننده را تهیه 

می کنند.
چرا در برندســازی موفق 

نیستیم؟
بر اســاس آمار وزارت صمت، 
در حــال حاضر در حــوزه صنعت 
پوشاک حداقل ۱۰۰ هزار واحد صنفی 

تولیدی ثبت شــده که این آمار به غیر 
از مجموعه واحدهای مشاغل خانگی 
و مزون هایی اســت که توسط وزارت 
ارشــاد دارای مجوز هستند. حداقل 
۲۸۰ هزار واحــد صنفی توزیعی نیز 
در حوزه پوشــاک فعال است که این 
آمار نیز به غیر از فروشــگاه های فعال 
در حوزه فضای مجازی و بعضاً بدون 
مجوز است. همچنین یک هزار واحد 
صنعتی تولیدی در حوزه پوشــاک در 
کشور فعال است. در این تعداد واحد 
صنعتی- تولیــدی به علاوه ۱۰۰ هزار 
واحــد صنفی-تولیــدی مابین ۷۰۰ 
هزار تا یک میلیون نفر اشــتغال دارند 
که با احتساب اشتغال در حوزه توزیع، 

حــدود دو تا ۲.۵ میلیــون نفر )آمار 
ثبت شــده رسمی واحدهای رسمی( 
در صنعت پوشــاک کشور مشغول به 
کار هســتند. طبق این آمار، ظرفیت به 
نسبت خوبی برای برندسازی پوشاک 
در کشــور وجود دارد و البته چند برند 
داخلی هم تاکنون توانسته اند موفقیت 
نسبی را در بازار کسب کنند اما وضعیت 

به صورت کلان مطلوب نیست.
از سویی فعالان صنعت پوشاک 
با چسباندن برند خارجی روی پوشاک 
داخلــی می توانند با قیمــت بالاتر از 
قیمت نهایی کالای خود را بفروشــند 
چراکه قیمت پوشاک به طور معمول 
در بازار بالا اســت و اگر قرار باشد که 

مارک های معــروف دنیا را هم یدک 
بکشــد، حتماً باید قیمتی سه تا چهار 
برابــر حد معمول برای آن از ســوی 
متقاضی پرداخت شود.از سویی دیگر 
نیز شرکت بدون اینکه زحمات مربوط 
به فرایند برندســازی و… را طی کند 
بــه راحتی کالاهای خود را حال با هر 
کیفیــت و ظاهری به نام برند خارجی 
می فروشــد. در هر حال این وضعیت 
تولید بــا هر نیتی که باشــد به ضرر 
مصرف کننده تمام می شــود. وزارت 
صمت سال گذشته وعده داد که نحوه 
نظارت و تعامل با تولیدکنندگان ایرانی 
که کالا را با برند خارجی می فروشند، 
تغییــر داده و وضعیــت آنها را تعیین 
تکلیف می کند امــا تاکنون خبری در 

این بخش منعکس نشده است.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
حــوزه آب اظهار داشــت: عدم بهره 
برداری ایران از مواهب خزر در شرایطی 
است که اکنون آذربایجان، قزاقستان و 
ترکمنستان میادین هیدروکربوری خزر 
را توســعه داده و از ذخایر آن برداشت 
دارند و به نظر می رســد ما هیچ برنامه 
ریــزی در این حــوزه نداریم.ابراهیم 
رئیسی درباره تقســیم حدود خزر و 
کاهش تــراز دریاچه اظهار داشــت: 
اکنون مســئله خزر کوچک شدن آن 
نیست، مسئله این است که کشورها از 
این دریاچه چه استفاده هایی می  کنند، 
ما بعنوان کشــور ساحلی خزر باید در 
نظر داشته باشــیم که خزر صرفا یک 
دریا نیســت بلکه یک منبع مهم نفت 
و گاز اســت. ما سال ها پیش یک چاه 

در ســاحل محمودآباد مازندران حفر 
کردیم و می دانســتیم که در خزر نفت 
وجود دارد اما به علت اینکه در جنوب 
منابع در دســترس تر داشتیم و اینکه 
ذخایر خزر در مناطق عمیق واقع شده 

از آن استفاده نمی کنیم.
وی افــزود: عدم بهــره برداری 
ایــران از مواهب خزر در شــرایطی 
است که اکنون آذربایجان، قزاقستان و 
ترکمنستان میادین هیدروکربوری خزر 
را توســعه داده و از ذخایر آن برداشت 
دارند و به نظر می رســد ما هیچ برنامه 

ریزی در این حوزه نداریم.
این کارشناس حوزه آب تصریح 
کــرد: علاوه بر ذخایــر نفتی و گازی 
نکنه دیگر مسئله شیلات و ماهیگیری 
است، اکنون مســئله خزر برای ایران 

این اســت که هم به دلیل جریان های 
آبــی که از ســمت آذربایجان به ایران 
می آید و لکه های نفتی را روانه ساحل 
ایران می کند و هــم اینکه خودمان با 
گردشــگری بی رویه باعث آلایندگی 
دریاچه و آسیب به گونه های جانوری 
این دریاچه شــدیم. در نتیجه حقیقت 
این اســت که ما از خزر اســتفاده ای 
نمی کنیم.وی در ادامه با اشاره به رژیم 
حقوقی خزر گفت: رژیم تقسیم خزر 
هنوز محل بحث است، دریاچه خزر 
در گذشــته بین ابران و روسیه تقسیم 
شــده بود و اکنون بین ۶ کشور تقسیم 
شده و سهم ما کاهش یافته و همه اینها 
مسائلی اســت که باید بررسی شود و 

بدانیم که ایــن دریاچه چقدر برای ما 
ارزش دارد.امــروز خــزر بعنوان یک  
اکوسیســتم و منبع اقتصادی آســیب 
دیــده و در حال از بین رفتن اســت و 
ما نه تنها هیچ اســتفاده از از آن نکرده 
و نمی کنیم و کاری هم برای محافظت 
از اکوسیستم و حفظ  و بهره برداری از 
ذخایر آن نکرده ایم. اینکه آب ورودی 
به خزر مسدود شده مسئله مهمی است 
و باید حتما با گفتمان حل شــود اما به 
نظر می رسد خزر خشک تا یک  خزر 
پرآب و ســالم که ما بتوانیم از منافع آن 
اســتفاده کنیم؛ برای کسانی که در نظر 
دارند اراضی نزدیک دریا را بفروشند 
ارزش بیشتری دارد، به نظر بنده توجه 

بــه خزر به اندازه منابعی اســت که بنا 
داریم از این دریاچه حاصل کنیم.

این کارشــناس حوزه آب گفت: 
حتما باید تغیبر نگرش ایجاد شــود و 
بدانیم که وجود خزر برای ما باارزش 
است در نتیجه در زمینه ورودی آب از 
ولگا که خزر را قابل کشتیرانی کرده و 
باعث شده اکنون این دریاچه در معرض 
خطر قرار گیرد؛ باید مذاکراتی صورت 
گیرد.وی بیان داشت: به نظر می رسد ما 
در زمینه دیپلماسی آب قدرت لازم را 
نداریم، حال آنکه باید تدابیری اتخاذ 
شود که به نتایج مطلوبی به نفع دریاچه 
هم کسور خودمان بیانجامد.رئیسی با 
بیان اینکه تقسیم حدود دریاچه امکان 

بازنگری دارد، گفت: اکنون قرار بر این 
است هر کشــور تا ۱۵ مایل از ساحل 
خودش را داشته باشد که این محدوده 
۱۵ مایلی می تواند شامل ذخیره نفتی و 
گازی باشد و یا نباشد و در این بین هر 
کشوری ممکن است برنده و یا بازنده 
باشــد، در هر حال رژیم حقوقی خزر 
هنــوز قابل مذاکره اســت   و ما با یک 
دیپلماســی آبی قوی می توانیم سهم 
بیشتری از خزر و همه منابع آن داشته 
باشــیم به شرط آنکه کشورهای دیگر 
منابعی باقــی بگذارند.  اکنون اقتصاد 
کشورهای آذربایجان و ترکمنستان و 
تقریبا و اقتصاد قزاقستان تا حد زیادی 
به نفت خزر وابسته است، ضمن اینکه 

تمامی این کشورها آب شیرین کن هایی 
دارند که آب مصرفی خودشــان را از 
خزر تامین می کنند و ما در این زمینه هم 
کوتاهی کردیم، بنابراین به نظر می رسد 

مسئله خزر باید بیشتر شکافته شود.
این کارشناس حوزه آب یادآور 
شــد: در هر صورت خزر خشــک به 
نفع هیچ کشوری نیست چراکه لزوما 

نیازی نیست که خشک شود تا بتوانند 
برداشت نفت و گاز داشته باشند خشک 
شدن خزر به نفع هیچ کشوری نیست 
و اینکه تصور شود شاید مسدود شدن 
ورودی آب از ولگا به این منظور باشد 
نمی تواند درست باشد زیرا بالا و پایین 
رفتن ســطح آب خزر همیشه وجود 

داشته است.

عرضه بی دردسر پوشاک داخلی با برند خارجی؛ وزارت صمت کجاست؟

 دولت با عرضه خودرو در سامانه یکپارچه و بلوکه کردن بخشی از وجه پرداختی، سعی کرد تا 
خریدار واقعی را شناسایی نماید، نکته جالب توجه این بود که بازهم شاهد ثبت نام میلیونی مردم در 
طرح های سامانه یکپارچه بودیم؛ از همین رو می توان نتیجه گرفت که بخش اعظمی از ثبت نام کنندگان 
مصرف کننده واقعی بوده که به دلیل نرخ عجیب در بازار خودرو قادر به خرید این محصول نیستند.
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